
 پیام تسلیت رهبر انقلاب در پی 
درگذشت همسر آیت الله سبحانی

آقای  آیت الله  پیامی درگذشت همسر  انقلاب اسلامی در  رهبر 
حاج شیخ جعفر سبحانی را تسلیت گفتند.متن پیام حضرت آیت الله 

خامنه ای به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

حضور مبارک آیةالله آقای حاج شیخ جعفر سبحانی دامت برکاته
و  میکنم  عرض  تسلیت  را  آن جناب  گرامی  همسر  درگذشت 
تسلّای جنابعالی و دیگر بازماندگان و رحمت الهی برای آن مرحومه 

را از خداوند متعال مسألت مینمایم.
سیّدعلی خامنه ای- 1 بهمن1401

 رئیس جمهور برای دفاع از کلیات 
لایحه بودجه به مجلس می رود

یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی از حضور رئیس 
جمهوری در جلسه علنی روزیکشنبه مجلس برای دفاع از کلیات لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ خبر داد.احمد نادری اظهار کرد: با توجه به اتمام بررسی 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ در کمیسیون تلفیق و ارائه گزارش آن، 
روزیکشنبه کلیات بودجه در مجلس مورد بررسی قرار می گیرد.وی 
افزود: این جلسه با حضور رییس جمهور برگزار می شود و نمایندگان 
درباره کلیات لایحه بودجه تصمیم گیری می کنند.کمیسیون تلفیق 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ سه شنبه هفته گذشته با کلیات لایحه بودجه سال 
آینده موافقت کرد و گزارش آن به صحن علنی ارجاع شد؛ در صورتی 
که نمایندگان مجلس، روزیکشنبه با کلیات لایحه موافقت کنند، لایحه 
به کمیسیون تلفیق برای بررسی جزییات ارجاع می شود، در غیر این 
صورت لایحه بودجه به دولت برای اعمال اصلاحات فرستاده خواهد 

شد.

هشدار وزیر کشور به اتحادیه اروپا
وزیر کشور در واکنش به تصمیم اتحادیه اروپا برای قرار دادن نام 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در فهرست گروههای تروریستی گفت: 
بی شک متضرر اصلی این تصمیم به دور از عقلانیت و دور اندیشی، 
اتحادیه اروپا خواهد بود.احمد وحیدی با هشدار به اتحادیه اروپا، تاکید 
بینی  واقع  و  افول عقلانیت، سیاست ورزی  نشانه  این تصمیم  کرد: 
کشورهای اروپایی است.رییس شورای امنیت کشور گفت: دنباله روی 
محض اروپا از آمریکا و رژیم صهیونیستی و همچنین تحت تاثیر قرار 
گرفتن تصمیم گیرندگان کهنه اندیش اروپا از برخی افراد که سالها در 
داخل و خارج ایران دست به اقدامات تروریستی و ضد بشری زده اند، 
ضربه مهلکی به پیکره بی رمق اتحادیه اروپا است.وی افزود: چشم بستن 
مقامات اروپایی به اقدامات تاریخ ساز و کم سابقه سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در مبارزه با گروه های تکفیری و تروریستی خسرانی برای 
جامعه جهانی است و به تقویت گروههای تروریستی منجر خواهد شد. 

معاون اول قوه قضاییه:

هیئت رسیدگی به پرونده های کثیرالشاکی به  
زودی تشکیل می شود

معاون اول قوه قضاییه گفت: پیشنهادی از قوه قضاییه به ریاست 
جمهوری مبنی بر تشکیل هیئتی با حضور معاون اول قوه قضاییه، 
نائب رئیس اول مجلس و معاون اول رئیس جمهور برای رسیدگی 
به پرونده های کثیرالشاکی مورد موافقت رئیس جمهور واقع و ابلاغ 
شده است و به زودی این اتفاق می افتد.به گزارش قوه قضاییه، حجت 
الاسلام محمد مصدق در حاشیه اولین جشنواره آثار حقوقی نیروهای 
مسلح، درباره زمان برگزاری آزمون کانون وکلا گفت: معاونت حقوقی 
با روسای  این موضوع است و جلساتی  قوه قضاییه در حال بررسی 
کانون ها گذاشته اند.وی با بیان اینکه مطالبه مردم درباره برگزاری آزمون  
وکالت مطالبه به حقی است، افزود: اگر این آزمون امسال برگزار نشود 
حتما سال بعد برگزار می شود.مصدق درباره آخرین وضعیت رسیدگی 
به پرونده های کثیرالشاکی گفت: پیشنهادی از سوی قوه قضاییه به 
ریاست جمهوری داده شد مبنی بر اینکه، هیئتی با حضور معاون اول 
قوه قضاییه، نائب رئیس اول مجلس و معاون اول رئیس جمهور تشکیل 
شود و پرونده های کثیرالشاکی را بررسی کنند و نتایج را به شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی پیشنهاد دهند.

 سپاه شناور حامل ۹۰ هزار لیتر 
سوخت قاچاق را توقیف کرد

رئیس کل دادگستری هرمزگان از توقیف یک شناور حامل ۹۰ 
هزار لیتر سوخت قاچاق توسط نیروی دریایی سپاه خبر داد.

مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری استان هرمزگان گفت: به 
دستور رئیس حوزه قضایی شهرستان پارسیان، رزمندگان ناوتیپ ۴۱۲ 
ذوالفقار منطقه چهارم نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
پس از شناسایی یک فروند شناور حامل سوخت قاچاق در آب های 
به  اشاره  با  کردند.قهرمانی  اقدام  آن  توقیف  به  نسبت  فارس،  خلیج 
دستگیری ۵ نفر در این ارتباط خاطرنشان کرد: در بازرسی از این شناور 
۹۰ هزار لیتر سوخت قاچاق کشف و ضبط شده است.وی همچنین با 
بیان اینکه مرتکبان قاچاق سازمان یافته سوخت علاوه بر جریمه نقدی 
و مجازات حبس به ضبط اموال ناشی از جرم نیز محکوم می شوند، 
اظهار کرد: در راستای اجرای ماده ۲۰ قانون مبارزه با قاچاق کالا، شناور 

دخیل در امر قاچاق نیز به نفع دولت ضبط خواهد شد.

 تورم عامل اصلی صفر شدن اثر 
قرض الحسنه بر درونزایی اقتصاد است

ادامه از صفحه اول
 مساله حائز اهمیت در این موضوع علی رغم اهمیت پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه به بنگاه های تولیدی این است که اصلاح نظام 
بانکی به معنای تفکیک بانکداری نیست؛ به بیان بهتر نمی توان چند 
درصد نظام بانکی مثلا ۲ درصد را به قرض الحسنه محدود کرد و ۹8 

درصد باقیمانده همچنان اصلاح نشده باشد.
نظام قرض الحسنه در اقتصادی پاسخگو خواهد بود که تورم بر 
اقتصاد و بخش های مختلف زندگی و معیشت مردم تا کار و تولید یک 
جامعه سایه نگسترانیده باشد. بی شک در شرایط تورمی هیچ فردی 
راضی به اعطای وام یا سپرده گذاری به صورت قرض الحسنه نیست چرا 
که کاهش ارزش پول ملی منجر به از دست رفتن ارزش پول و پشیمانی 

سپرده گذار قرض الحسنه می شود.
نمی توان انتظار داشت مردم سرمایه خود را در شرایط تورمی 
به صورت قرض الحسنه حتی با عنوان حمایت از تولید سپرده گذاری 
کنند در حالی که چند ماه بعد ارزش پول سپرده گذاری شده به دلیل 

بالا رفتن تورم نصف شده است.
با وجود شرایط تورمی محورهای خوبی مثل قرض الحسنه جوابگو 
نیست و نمی تواند منجر به درونزایی اقتصاد و مقاوم کردن اقتصاد 

کشور شود. 
این تفکر اشتباه است که گمان کنیم مشکل اقتصاد مقاومتی را با 
قرض الحسنه می توان حل کرد، چرا که اساس و ریشه بانکداری ما از 

اساس اشتباه محض است و باید اصلاح شود.
در صورت عدم رفع ایرادات واضح و مبرهنی که در بانکداری کشور 
دیده می شود با منابع حاصل از سپرده های قرض الحسنه نمی توان 
هیچ تغییری در روند افزایش نرخ تورم و از دست رفتن تولید ایجاد کرد 
مثل این می ماند که شما به عنوان یک راننده کم خطر در اتوبان مایل 
به حرکت بین خطوط هستید اما سایر خودروها به صورت مدام از بین 
خطوط خارج می شوند و به چپ و راست حرکت می کنند و اجازه 
نمی دهند شما در مسیر درست به راه خود ادامه دهی، قرض الحسنه 
شبیه به فردی است که در جاده قوانین را رعایت می کند اما بانکداری 
ما شبیه به حرکت هزاران ماشینی است که به چپ و راست حرکت 
می کنند ، بنابراین در این وضعیت اثر موضوع قابل تامل و توجهی مثل 
سپرده گذاری قرض الحسنه بر تولید صفر می شود و کمترین تاثیری 

روی روند بهبود اقتصاد مقاومتی و اقتصاد کشور به جا نمی گذارد.

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر شورای اروپا 
بخواهد در جهت دفاع از تروریسم حرکت کند و ثلمه ای 

به سپاه بزند، مجلس با قاطعیت برخورد خواهد کرد.
کل  ستاد  به  دیروز  بامداد  که  قالیباف  محمدباقر 
با سردار سلامی  از در دیدار  فرماندهی سپاه رفت، پس 
اولین  در  امروز  داشتم  توفیق  گفت:  سپاه  کل  فرماندهٔ 
پاسداران  سپاه  فرماندهی  کل  ستاد  در  کاری  ساعات 
با همرزم قدیمی خود در دوران دفاع  حضور و دیداری 
نمایندگان مردم در  به عنوان خادم  باشم.  مقدس داشته 
عنوان  باید  دشمنان  به  خطاب  اسلامی  شورای  مجلس 
ما  سپاه  و  ملت  از  دقیقی  ما شناخت  دشمنان  که  کنم 
ندارند، و به ویژه اینکه هیچ شناخت و تحلیلی در خصوص 

رابطه بین ملت و سپاه ندارند.
مانند  آنها تصور می کنند سپاه هم  ادامه داد:  وی 
است،  نظامی  صرفا  نیروی  یک  آن ها،  نظامی  نیروهای 
غافل از اینکه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و بسیج از 
ما  ملت  از  میلیون  چندین  است،  ما  ملت  و  مردم  متن 
در  مردم  ملی  اراده  تبلور  که  و سپاهی هستند  بسیجی 

حوزه دفاع، امنیت و محرومیت زدایی هستند.
قالیباف یادآور شد: امروز شما در هر کوی و برزنی 
که حضور می یابید، تصویر یک شهید بسیجی یا شهدای 

جایگاه  دهنده  نشان  این  و  دارد  وجود  مسلح  نیروهای 
مردمی  این نیرو است. 

رئیس قوه مقننه کشورمان اضافه کرد: امروز محبوب 
ترین شخصیت در بین مردم، شهید سلیمانی است، شهید 
سلیمانی یک پاسدار است و این خطای تحلیلی از سوی 

اروپایی ها نسبت به سپاه باید اصلاح شود.

بداند  باید  اروپا  پارلمان  شد:  یادآور  قالیباف 
تواند  نمی  کرده  ارائه  پارلمان  عنوان  به  که  پیشنهادی 
مجموعه واقعیت ها را جابجا کند، داعش را جبهه غرب 
با  که  کسی  آن  و  کرد  تجهیز  و  پشتیبانی  استکبار  و 
تروریسم جنگید و به حضور داعش در منطقه پایان داد، 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی است، این حقیقتی است 

که اروپا نمی تواند آن را وارونه جلوه دهد، چرا که همه 
سازمان های بین المللی و افراد منصف به آن اذعان دارند.
وی اضافه کرد: از سوی دیگر خود اروپایی ها امروز 
حامی تروریسم هستند و پارلمان اروپا امروز از گروهک 
منافقین حمایت می کند که بیش از ۱۷ هزار نفر از مردم 
عزیز ایران را اعم از زن و کودک تا پیر و جوان، شکنجه 
و ترور کردند. اگر این اقدام اروپا صورت بگیرد، قطعاً آنها 
نیز در زمره همان تروریست ها محسوب شده و رفتار ما 

با آنها در منطقه به همان نحو خواهد بود. 
آنها  قانونگذاری کشورمان تصریح کرد:  نهاد  رئیس 
باید بدانند ما در سطحی از بازدارندگی قرار داریم که نه 
تهدیدات بالقوه و نه تهدیدات بالفعل هیچگونه تهدیدی 
برای ما محسوب نمی شود و همانطور که خودشان می 
دانند ما در برابر آنها پاسخگو هستیم و اگر اقدامی انجام 

دهند مشت محکمی خواهند خورد.
قالیباف یادآور شد: امروز شورای اروپا باید تصمیم گیر 
باشد که می خواهد دریچه عقلانیت را ببندد و در جهت 
دفاع از تروریسم حرکت کند یا اینکه بخواهد تصمیم دیگری 
بگیرد. ما در مجلس شورای اسلامی آماده ایم با هر اقدامی 
که بخواهد ثلمه ای به سپاه پاسداران انقلاب اسلامی وارد 

کند و حقیقت را جابجا کند، محکم برخورد کنیم.

اقدام  محکومیت  ضمن  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان  از  تعدادی 
پارلمان اروپا علیه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، تاکید کردند: قطعا مردم و 

نیروهای مسلح پاسخی سخت به اتحادیه اروپا خواهند داد.
پارلمان اروپا روز پنجشنبه قطعنامه ضد ایرانی را با اکثریت آرا به تصویب 
رساند؛ در این قطعنامه از اتحادیه اروپا خواسته شده است تا نام سپاه پاسداران 
سپاه  علیه  ها  تحریم  و  گیرد  قرار  اتحادیه  این  تروریستی  فهرست  در  ایران 

افزایش یابد.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی ضمن محکومیت این اقدام خصمانه، 

به اروپایی ها هشدار دادند که این اقدام آنها بی جواب نخواهد ماند.
انرژی مجلس،  عبدالعلی رحیمی مظفری عضو هیات رئیسه کمیسیون 

در توئیتر خود نوشت:
»تحریم سپاه تحریم کل کشور است. مگر تاکنون تحریم نبودیم. )فردی 
غضبناک پا به دیوار می کوبید پایش درد گرفت، داد می زد و می کوبید تا 

ناله درد پایش را مخفی کند و دیگران ندانند.(
از درد شکست »های« می  به دیوار می کوبید.  پا  شما ۴۰ سال است 

کنید. جواب »های«، »هوی« است. منتظر پاسخ دندان  شکن باشید.
شورای  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو  نژاد،  کوچکی  جبار 

اسلامی نیز، خاطرنشان کرد:
پاسداران  تروریستی خواندن سپاه  و  تحریم  بداند...  باید  اروپا  »اتحادیه 
انقلاب اسلامی یعنی اقدام علیه  بسیج و کل نیروهای انقلابی قطعا مردم ما و 

نیروهای مسلح پاسخی سخت به  اتحادیه اروپا خواهند داد.
محمد رشیدی، عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در این زمینه 

در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:
»تروریست خواندن سپاه توسط حامیانِ اصلیِ گروهک  منافقین و رژیم 
کودک کش  اسراییل بسیار مضحک است، ولی مضحک تر از آن تصور کودکانه 

براندازان در وکالت دادن به   ربع پهلوی است.«
مجتبی یوسفی، عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در صفحه 

شخصی خود در توئیتر نوشت:

»اگر امروز در خیابان های شانزلیزه و آکسفورد با آرامش قدم می زنید، 
به لطف رشادتهای  سپاه پاسداران ایران در مقابله با تروریست های داعش و... 

است که پرورش یافته سیستم امنیتی شماست.
حق عکس العمل ما هم محفوظ است.«

علی حدادی، سخنگوی کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها در صفحه 
شخصی خود در توئیتر ضمن محکومیت این اقدام، نوشت:

»ظاهراً ترکش موشک هایی که سپاه به تروریست های داعش، سنت کام 
است! همانطور که  برخورد کرده  اروپا هم  پارلمان  به  و کومله شلیک کرده 
گفته ایم و اثبات کرده ایم دوران بزن دررو تموم شده و اروپا بهای این تصمیم 

احمقانه را خواهد پرداخت.«
در  شوراها  و  کشور  امورداخلی  کمیسیون  عضو  کوچی،  رشیدی  جلال 

مجلس در توئیتر خود نوشت:
»دولت هایی که سازنده بزرگترین تروریست های دنیا چون داعش و القاعده و 
بوکوحرام، جیش الظلم و… هستند، در یک نمایش سیاسی احمقانه نیروی نظامی 
رسمی یک کشور را که نیروهایش هر روز به دست تروریست ها ترور می شوند را در 

لیست تروریست ها گذاشته اند! در چنین جنگلی زندگی می کنیم.«
محمد حسن آصفری، نایب رئیس کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 

در توئیتر خود ضمن محکومیت این اقدام، نوشت:
»امنیت تنگه هرمز دست ایران است. کنگره آمریکا و اروپا هزینه زیادی 
با  دهد  نمی  اجازه  بپردازد  مجلس  سپاه  کردن  قلمداد  برای  تروریست  باید 
نیروی مسلح ما که پرچمدار مبارزه با تروریست است اینگونه رفتارشود. اشتباه 
هر چند  نبستیم  اروپا  تجارت  روی  بر  را  هرمز  نهم  تنگه  در مجلس  کردیم 
آمده  بوجود  اروپا  اقدام  این  با  امکان  این  دوفوریتی مجلس  در طرح  اکنون 

است.«
شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو  بیگی  محمد  فاطمه 
»اقدام  نوشت:  خود،  توئیتر  در  اقدام  این  محکومیت  ضمن  نیز  اسلامی 
نابخردانه ی پارلمان اروپا که اتحادیه اش میزبان قاتلانِ ۱۷ هزار نفر از مردم 

بی گناه ایران هستند، بدون پاسخ نخواهد ماند.

کردن  اعلام  تروریستی  پیشنهاد  اسلامی  شورای  مجلس  در  یکشنبه 
سازمان ناتو را پیگیری خواهیم کرد.

مبارزه با تروریسم واقعی سرلوحه کار ماست.«
شورای  مجلس  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  سخنگوی  شیخی  زهرا 

اسلامی نیز در توئیتر خود، نوشت:
» وقت مماشات نیست. همه کشورهای جهان، عوارض عبور از تنگه ها را 
می گیرند. امنیت تنگه هرمز را سپاه مقتدر ایران تامین می کند و اروپا بابت 

امنیت کشتی هایش باید به  سپاه ما خراج دهد. جواب سیلی، سیلی است.«
محمد مهدی زاهدی، رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس نیز 

در این زمینه در صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت:
»سپاه پاسداران همواره خط مقدم   مبارزه با تروریسم در منطقه از جمله 
 داعش بوده است. اقدام سیاسی و نابخردانه پارلمان اروپا، تأثیری در نفوذ و 
نیروهای  علیه  اقدامی  هر  داشت.  نخواهد  منطقه  نظامی  قدرت  این  برتری 
مسلح جمهوری اسلامی ایران منافع غرب و هم پیمانان آن ها در منطقه را 

تحت تاثیر قرار خواهد داد.«
سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  آبادی،  جهان  رحیمی  جلیل 
توییتر  در  اقدام  این  محکومیت  ضمن  نیز  اسلامی  شورای  مجلس  خارجی 
خود، نوشت:»واکنش های احساسی؛ فاقد پشتوانه اجرایی و خلاف حقوق بین 
الملل و حقوق دریاها؛ راه برخورد با اقدام نادرست اروپایی ها نیست ما بیش از 
تصویب قانون؛ نیازمند رایزنی با افکار عمومی جهان و کشورها هستیم تا نقش 

سپاه را در امنیت خاورمیانه و حذف داعش شرح دهیم.«
علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در صفحه شخصی 

خود در توئیتر، نوشت:
به  را  و شهید  تغییر جای جلاد  از  روزی  به  مصداق  می خواهید  »اگر 
مردمی  سپاه  درباره    اروپایی  های  تروریست  مصوبه  به  بنشینید،  نظاره 

ایران نگاهی بیندازید.
ها  اروپایی  قبال  در  خود  ساز  تاریخ  وظیفه  به  اسلامی  شورای   مجلس 

عمل خواهد کرد.«

ادامه از صفحه اول
ترابری ریلی برای جابجائی انبوه بار و مسافر مناسب می باشد مهمترین مزایای 
آن ایمنی بسیار بالا )نسبت به جاده( و مصرف بسیار کمتر انرژی در حمل بار 
انرژی  برای حمل مسافر در حد مصرف  به جاده( و  )حدود یک پنجم نسبت 
اتوبوس یا کمتر از آن می باشد. در کنار این مزایای عمده مزایای دیگری همچون 
استهلاک کمتر شبکه و ناوگان ترابری ریلی نسبت به استهلاک ترابری جاده ای 
) عمر طولانی تر خطوط و ناوگان ریلی(؛  رفاه و امنیت بالاتر مسافران و جاذبه 
برای آنها بویژه با امکان ارتقاء سرعت ترابری مسافری با راه آهن های سریع السیر 
و رقابت با حمل ونقل جاده ای وهوائی؛ اشغال کمتر زمین )به نسبت تقریبی یک 
سوم در مقایسه با حمل ونقل جاده ای( ؛ قابلیت کنترل و برنامه ریزی و استمرار 
خدمات در شرایط مختلف ؛ مناسب برای حمل بارهای کانتینری، مخزنی، بارهای 
حجیم، فوق سنگین، یخچالی، خطرناک و غیره؛ امکان برقی کردن خطوط و 
عدم وابستگی به منبع خاص برای تولید انرژی؛ و عوارض کمتر زیست محیطی و 
انتشار اندک آلودگی ها )حمل ونقل پاک( می باشد بنا به مزایای فوق به طور کلی 
حمل ونقل ریلی سازگار با توسعه پایدار شناخته شده و ازآن به عنوان حمل ونقل 

سبز یاد می شود.
سهم راه آهن از ترابری باری و مسافری برون شهری نیز بسیار اندک می باشد 

)کمتر از ده درصد( در حالیکه طبق سند مطالعات طرح جامع حمل ونقل کشور 
این سهم باید به حدود ۲۵ تا ۴۰ درصد افزایش یابد. این موضوع یکی از علل بالا 
بودن شدید نرخ سوانح ترابری در ایران نسبت به دیگر کشورها و تحمیل خسارات 
جانی و مادی وحشتناک به جامعه می باشد. همچنین شاخص شدت مصرف انرژی 
در بخش حمل ونقل بسیار بالا است و مصرف بی هدف یارانه برای تامین سوخت 

حمل ونقل از کل بودجه عمرانی کشور فراتر رفته است. 
این در حالی است که عامه مردم از خدمات مسافرتی راه آهن بعلت ایمنی 
و رفاه آن استقبال می کنند و همچنین موقعیت جغرافیائی ایران برای حمل ونقل 
ترانزیتی بسیار ممتاز است و نقش ایران در حمل ونقل بین المللی به مراتب قابل 
ارتقاء می باشد و به لحاظ انبوه بودن بارهای ترانزیتی و مسیر طولانی آنها، حمل 
ریلی برای این بارها مناسبتر است. همچنین شاهد خواست مردم و نمایندگان 
اغلب مناطق محروم کشور برای توسعه راه آهن به عنوان بسترساز توسعه منطقه ای 
هستیم.در برنامه ششم توسعه کشور احکامی به تصویب رسید که در صورت اجرا 
تحول بزرگی در حمل ونقل ریلی به وجود می آمد. اجرا نشدن برنامه های توسعه 
حمل و نقل ریلی بخصوص در یک دهه اخیر، علاوه بر اینکه موجب عقب ماندگی 
این صنعت از افزایش سهم در جابه جایی بار و مسافر شده، همچنین در حوادث 

مربوط به بخش ریلی اثرگذار بوده است.

در سال ۲۰۲۰ بیش از ۲۵۰۰ میلیارد تن کیلومتر بار از طریق شبکه ریلی 
روسیه جابه جا شده است، در حالی که کشوری مانند ایران فقط موفق به جابه جایی 
۳۴ میلیارد تن کیلومتر بار ریلی شده است. در میان کشورهای مورد مطالعه 
می توان اظهار داشت که آمریکا و روسیه از شبکه ریلی خود بیشتر برای حمل 

بار  استفاده می کنند.
چنین وضعیتی در رابطه با تعداد مسافر جابه جا شده ریلی نیز صادق است. 
ژاپن در سال ۲۰۲۰ بیش از ۲۵۰ میلیارد نفرکیلومتر، مسافر از طریق شبکه ریلی 
خود جابه جا کرده است که این نشان دهنده جایگاه ویژه و با اهمیت حمل و نقل 
ریلی مسافری در این کشور است.وضعیت ایران در میان ۱۴ کشور مورد مطالعه 
نشان می دهد میزان جابه جایی مسافر و بار از طریق حمل ونقل ریلی در بین این 
کشورها چندان مطلوب نیست. یعنی خطوط راه آهن در صنعت حمل ونقل جایگاه 
بالایی ندارد. باوجود آنکه تعداد سوانح ریلی نسبت به کشوری مانند آمریکا و روسیه 
کمتر است اما تعداد این حوادث بر مبنای میزان طول خطوط ریلی، حمل ونقل 

مسافر و بار، تکان دهنده است.
به عبارتی به نسبت جابه جایی بار و مسافر از طریق خطوط ریلی، تعداد سوانح 
زیادی در کشور رخ داده و همین آمار نسبت به ۱۴ کشور مورد مطالعه، ایران را در رتبه 

سوم قرار داده است. نمودار زیر با زبان تصویر این مهم را بیان می کند.

عضو هیئت علمی پژوهشکده پولی و بانکی گفت: حال این سوال مطرح 
می شود بعد از راه اندازی بازار مبادله ارز وطلای مورد نظر آقای فردین، آیا 

همه نیازهای ارزی مردم در این سامانه پاسخ داده می شود؟
به گزارش اخبار صنعت، کامران ندری اقتصاد دان و عضو پژوهشکده پولی 
و بانکی در گفت و گو با اخبارصنعت در خصوص راه اندازی بازار مبادله ارز و طلا 
که پیشتر توسط رئیس جدید بانک مرکزی بیان شده گفت: درخصوص راه اندازی 
بازار مبادله ارز و طلا که به گفته آقای فرزین قرار است در اوایل بهمن ماه سال 
جاری راه اندازی شود شبهات و سوال های بسیاری مطرح است که متاسفانه مثل 
سایر سیاست ها و برنامه های اعلام شده بانک مرکزی و دستگاه های دولتی بدون 
پاسخ و شفاف سازی مانده است در حالی که این موضوع باید شفاف شود و تمام 

ابعاد آن برای مردم و متقاضیان ارز و طلا روشن شود.
وی در این باره با طرح سوالی ادامه داد: در کنار بازارهای مختلفی که برای 
عرضه ارز و طلا وجود دارد باید مشخص شود هدف بانک مرکزی از راه اندازی این 
بازار چیست و این بازار با سایر بازارها چه تفاوت هایی دارد. به عنوان مثال آیا بازار 
مورد نظر آقای فرزین که دربهمن ماه سال جاری افتتاح می شود آیا پاسخگوی 
سایر نیازهای خدماتی مردم در حوزه ارز است؟ یعنی همه مردم می توانند ارز مورد 

نیاز خود را با قیمت های متعادل شده خریداری کنند؟
کامران ندری استاد اقتصاد در این باره تصریح کرد: به این معنا که به 
غیر از بازار نیما یک بازار دیگری راه اندازی می شود که نیازهای همه مردم 

حتی نیازهایی غیر از نیاز به ارز برای تجارت را مشمول می شود؟ به عنوان 
مثال اگر کسی سرمایه ای در اختیار دارد و برای مصون ماندن و حفظ سرمایه 
به دنبال خرید ارز برای ذخیره ارزش است و می خواهد خود را در برابر تورم 
فزاینده ای که در اقتصاد وجود دارد با خرید دلار بیمه کند آیا امکان خرید از 

این سامانه برای این افراد نیز مهیاست.
دارندگان  شده  باعث  ملی  پول  ارزش  آمدن  پایین  داد:  توضیح  ندری 
ریسک  دادن  کاهش  برای  هایی  راه  دنبال  به  بزرگ  یا  خرد  از  اعم  سرمایه 
افزایش نرخ تورم و کاهش ارزش پول ملی باشند بنابراین راه هایی پوششی 
مثل خرید ارز وطلا و ملک و... را دنبال می کنند. حال این سوال مطرح می 
فردین، مثلا  آقای  نظر  مورد  ارز وطلای  مبادله  بازار  اندازی  راه  از  بعد  شود 
کسی بخواهد در خارج از کشور ملکی خریداری کند و نیاز به ارز داشته باشد 

آیا از این بازار می تواند ارز خود را تهیه و خریداری کند؟
وی افزود: آیا هر کسی می تواند وارد این بازار شود؟ اینها سوالات کلیدی 
ایران  پاسخ گذاشته است، متاسفانه در  بدون  را  آنها  بانک مرکزی  است که 
مدیران چنین موضوعاتی را مطرح می کنند بدون اینکه حواشی و ابعاد آن را 
به صورت روشن بیان کنند. روشن بیان کردن حواشی این موضوعات از این 
جهت حائز اهمیت است چرا که مردم می توانند طرح ها و برنامه های خود 
را مدیریت کنند.اگر شفاف شود مردم می دانند مشخصات بازار مبادلات ارز 
و طلایی که عنوان می شود چیست و چه  ویژگی هایی دارد و با سایر سامانه 

ها مثل نیما چه تفاوت هایی دارد؟
مردم  برای  باید  مرکزی  بانک  داد:  توضیح  اقتصاد  استاد  ندری  کامران 
مشخص کند در حال حاضر چه هدف و برنامه ای برای مدیریت نرخ ارز دارد 
به طوری که مردم نیز نسبت به وجوه مختلف آن تفهیم شوند. وقتی چنین 
اینکه سیاست های  نیست ضمن  برقرار  و مردم  بین سیاست گذار  ارتباطی 
بانک مرکزی به اندازه کافی شفاف نیست و به طور ساده برای عموم مردم 
به عنوان مصرف کنندگان ارز شفاف بیان نمی شود قطعا این طرح ها و این 

سامانه ها راه به جایی نمی برد.
یا  شود  اندازی  راه  سامانه  این  اگر  مثلا   : داشت  بیان  باره  این  در  وی 
سیاست های تثبیت نرخ ارز نیمایی در ماه های آینده منجر به کاهش نرخ 
ارز نشود آیا رئیس بانک مرکزی در ماه های آتی اعلام می کند این سیاست و 

اعمال شد اما جواب نگرفتیم و مسئولیت این موضوع را میپذیرم؟
کامران ندری استاد اقتصاد در پایان گفت و گو خاطرنشان کرد: قطع به 
یقین  ساده بودن و شفاف بودن سیاست ها و تبین آنها برای عامه مردم می 
تواند یک موفقیت برای دولت و بانک مرکزی باشد چرا که مسوولین در قبال 
تصمیمات گرفته شده باید پاسخگو باشند. مسائل مربوط به ارز و نرخ تورم 
و ... مسائل بسیار مهمی است که در صورت فقدان آن نمی توان چشم انداز 
روشنی برای اقتصاد کشور و بازار ارز تصور کرد به این خاطر شفاف سازی این 
موارد بسیار مهم است و مسوولین باید بیاموزند از کلی گویی باید پرهیز کنند.

هشدار »قالیباف« به شورای اروپا

نمایندگان مجلس خطاب به پارلمان اروپا:

جواب »های«،»هوی« و جواب »سیلی«،»سیلی« است

تحول در حمل ونقل ریلی

عضو هیئت علمی پژوهشکده پولی و بانکی در گفت و گو با »اخبار صنعت« مطرح کرد؛

راه اندازی بازار مبادله ارز و طلا بدون شفاف سازی های لازم
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 مخبر در نشستی سه ساعته 
با جمعی از دانشجویان:

هدف دشمن 
 فرار سرمایه 
و ناامنی 
اقتصادی است

دانشگاه  دانشجویی  نمایندگان  از  جمعی 
های مختلف پیش از ظهر شنبه در جلسه ای 
سه ساعته با معاون اول رئیس جمهور به تشریح 
دغدغه ها و ارائه پیشنهادات خود در خصوص 
مسائل جاری کشور خصوصا در حوزه اقتصادی 

پرداختند.
به  اشاره  با  جلسه  این  در  مخبر  محمد 
رویکرد جدی دولت سیزدهم مبنی بر تعامل با 
طیف های مختلف دانشجویی در دانشگاه های 
دانشگاهیان  با  ارتباط  از  دولت  گفت:  کشور، 
استقبال می کند و آماده تعامل صحیح و منطقی 

با دانشجویان است.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به برخی 

دیدارهای خود با دانشجویان، افزود: دانشجویان 
و  دانش  از  دارند،  که  میدانی  ارزیابی  دلیل  به 
جامعه  مسائل  به  نسبت  دقیق  هایی  دیدگاه 
برخوردار هستند که این دیدگاه ها برای سیاست 
و  مفید  دولت  های  گیری  تصمیم  و  گذاری 
راهگشا خواهد بود.وی ثبات و آرامش را لازمه 
توسعه و پیشرفت کشور دانست و تاکید کرد: 
دشمنان خارجی با تولید روایت های نادرست 
و هراس افکنی به دنبال فرار سرمایه و ایجاد 
بتوانند  تا  هستند  کشور  در  اقتصادی  ناامنی 
مانع حرکت جمهوری اسلامی به سمت اهداف 
متعالی خود شوند که این توطئه نیز با تلاش 

های دولت و یاری مردم خنثی می شود.

در این جلسه که رییس کل بانک مرکزی 
نیز حضور داشت، دکتر مخبر به برخی سوالات 
مسائل  در خصوص  دانشجویان  و دغدغه های 
فضایی  در  آنان  با  و  داد  پاسخ  کشور  مختلف 

صمیمانه به گفت و گو پرداخت.
در ادامه این جلسه دکتر فرزین رییس 
کل بانک مرکزی نیز به سوالات دانشجویان 
برای  دولت  راهکارهای  و  ارز  بازار  درباره 
امروز  گفت:  و  داد  پاسخ  ارز  نرخ  ساماندهی 
و  ارزی  ذخایر  و  منابع  نظر  از  مرکزی  بانک 
اصلی  عامل  و  ندارد  محدودیتی  هیچ  طلا 
های  فضاسازی  آزاد،  ارز  نرخ  در  نوسان 

رسانه ای و عملیات روانی در جامعه است.

برای  لازم  اختیارات  اینکه  بیان  با  وی 
مدیریت بازار ارز اخذ شده است،  گفت: به زودی 
بازار مبادله طلا و ارز در راستای مدیریت بازار 

آزاد راه اندازی خواهد شد.
وی تصریح کرد: مدیریت ارز نیازمند ایجاد 
آرامش در بازار است و با توجه به گشایش های 
خوب ارزی که اخیرا صورت گرفته، فضای مثبت 
ثبات  به  ارز  نرخ  و  تقویت شده  بازار  در  روانی 
بیشتری خواهد رسید.در این جلسه دانشجویان 
دانشگاه های مختلف نیز سوالات و دغدغه های 
سایر  و  خودرو  ارز،  بازار  خصوص  در  را  خود 
سیاست های پولی و مالی دولت مطرح و پاسخ 

های خود را دریافت کردند.


